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 ברכות! 

 לעפרי בשיא שהתגייסה 

 לחיל האוויר! 

 ולעומר בשיא  שהתגייס לצנחנים!

 כיתה ב' כיתה א' בוגרים -גן צעירים -גן

 אביב שטיינמץ הוד צביאל ברק מילוא גלעד יורב

 כיתה ו' כיתה ה' כיתה ד' כיתה ג'

 גדעון וייס אהבה בן צבי אורי סקייסט אביגיל לדל 

                           מזל טוב!                   

 ללני וגילה קפלן 

 ולכל המשפחה המורחבת 

 בן לאהוד ולירון !—להולדת הנכד

  חנה לכר -אזכרה 

 חברים יקרים,

 בספטמבר,  00-ביום ראשון הקרוב ט"ו באלול, ה

 שנים ללכתה של אמנו וסבתנו היקרה והאהובה. 06נציין 

 בבית הקברות.  03:86ניפגש בשעה 

 לאחר מכן נתכנס במועדון לחבר בקיבוץ 

 למפגש משפחה וחברים שילווה בשירים ולימוד 

 בהנחיית הרכב "פרשת דרכים".

 משפחת לכר בשורות טובות,



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 משולחן מנהל הקהילה | צביקי וייל

בשיאם, ונשמח בהשתתפותכם באירוע הייחודי של שירת ההמונים , היום )חמישי( אחה"צ באולם  06-אירועי שנות ה

 הישיבה.

פגישה חשובה נערכה השבוע ביוזמת אגף הקהילה במתחם "הכוונת" שליד הקימרון, בה השתתפו מנהלי מירב, מיטל 

אגף קהילה, המתנ"ס וגיל עוז. בפגישה הוצגו האתגרים העומדים בפני היישובים,  –ומעלה גלבוע, יחד עם נציגות המועצה 

וכן הצרכים הייחודיים להר. בין היתר העלינו נושאים כמו תחבורה ציבורית לבית שאן, הצורך בהסעות לחוגים, איכות  

הצומת בסיבוב פקועה, צומת  –המים במעלה גלבוע, מענים חברתיים ותרבותיים לגיל השלישי, ענייני בטיחות בדרכים 

 מרכז המבקרים, וכן ענייני בית העלמין האזורי. 

המסר המרכזי של המועצה היה, שהם מכירים בהר כאיזור מובחן הדורש מענים ייחודיים, ויחד איתנו ינסו לחשוב ולייצר  

 פתרונות מותאמים לצרכים שלנו. 

בהמשך נערכה פגישת מועדון הרוח עם יעל ברקן דולב מנכ"לית עמותת גיל עוז, ועם עדי טבת ממזכירות העמותה. בפגישה  

היום ובעתיד  –סקרנו את היקף הפעילויות המוצע ע"י העמותה, את ההתחדשות בה ואת השתתפות תושבי מעלה גלבוע 

 הקרוב.

ודי ‘השיפוץ במרפאה התחיל היום בשעה טובה, בהובלת שירותי בריאות כללית ובליווי ופיקוח שלנו. תודה רבה לג

 המסורה על כל עבודתה בנושא. בתקופת השיפוץ נקבל שירות במרפאת מירב, כפי שפורסם.

פרוייקט הסיבים האופטיים מגיע לסיומו, ואיתו עולות בעיות ראשונות של הסתגלות ושימוש. אחת התובנות שלנו היא  

למעוניינים.  MESHשישנה ירידה באיכות האינטרנט האלחוטי שמשדר הראוטר, ולכן ננסה לזרז את התקנות יחידות ה

 , ובודקים את הנושא. אלו חבלי לידה, שבתקווה ייפתרו במהירות. TVכמו כן אנו שומעים על תקלות בשידורי סלקום 

 זה מה שיאפשר לנו לפתור אותן. –אני מבקש מכלל המשתמשים להקפיד ולדווח למוקד על כל תקלה 

 

 



הן בתשתית והן בספק. מרגע שהסיב  –אנא ודאו שהתנתקתם מהתשלומים הקודמים  –וכהרגלנו בשבועות האחרונים 

 האופטי הותקן התשלום היחיד שאתם צריכים לשלם יירד במסגרת חיובי הקהילה.

 בהמשך לדיון שהתנהל בגרופ, סיכמתי עם גבאי בית הכנסת על ניסיון שנערוך לפתיחה מחודשת של השירותים. 

 אני מבקש מההורים לשוחח עם ילדיהם על חשיבות הניקיון, וללוות את הילדים שאינם יכולים עדיין ללכת לבדם. 

 

 משולחן הנהלת הקהילה 

 לתושבים שלום,

 בתקופת חגי תשרי מסתיימות ארבע שנים של יצחק ריבלין בתפקיד יו"ר הנהלת הקהילה.

 על פי הנוהל והגדרת המבנה הארגוני, קדנציה של יו"ר מוגדרת כשלוש שנים. 

בקיץ שעבר היו החודשים הראשונים של צביקי, מנהל הקהילה בתפקיד  וכן של הילה מזכירת הקיבוץ, ולא התאימו 
לטיפול בהחלפת יו"ר. לאחר מכן נכנסנו לתהליך של סדנת הנהלה, תכנית עבודה, דיוני תקציב מורכבים וארוכים, קורס 

 עתודת מנהיגות וארועים קהילתיים נוספים. 

 במהלך האביב בחנו עם מספר תושבים את האפשרות שייקחו על עצמם את התפקיד ולא איתרנו מועמד מתאים. 

 יצחק מעוניין להשלים קדנציה נוספת בתפקיד ולהאריך את כהונתו בשנתיים נוספות.

ההנהלה ממליצה על הארכת התפקיד ליצחק ומבקשת את אישור הציבור למהלך זה.  ההחלטה  תובא לאישור בקלפי 
 בימים רביעי או חמישי. –לקראת סוף שבוע הבא 

 הנהלת הקהילה. 

 

 יו"ר הנהלת הקהילה| יצחק ריבלין  -הארכת קדנציה 

 תושבי מעלה גלבוע,

בארבע השנים האחרונות אני ממלא את תפקיד יו"ר הנהלת הקהילה.  בתקופה הזו עבדתי עם שתי הנהלות, שני מנהלי 

 בעלי תפקידים, חברי ועדות וצוותים ובמסגרת של מפגשים שונים.  –קהילה, שני מזכירי קבוץ ועוד המון תושבים 

זו הייתה עבורי תקופה מאתגרת ומלמדת ואני מבקש להודות להנהלות, לפעילים בקהילה וכל אלו ששותפים איתנו  

 בניהול החיים במעלה גלבוע על הזכות לעבוד ביחד.

 בשנתיים הקרובות, הנושאים העיקריים שיעמדו על סדר היום הקהילתי שלנו הם הנושאים הבאים:

המשך ייצוב התקציב הקהילתי: שמירה על איזון, הרחבת המקורות התקציביים, התאמה לצרכים ולרצונות של  •

 הקהילה ורענון התקנון ומנגנון ההפעלה של קרן ההשקעות.

 קידום והשלמה של תהליך התכנון )תב"ע( שיאפשר את המשך התפתחות הישוב. •

המשך הקליטה לישוב והתאמת תהליכי הקליטה למציאות המשתנה במעלה גלבוע )מצאי דירות ומגרשים,  •

 דמוגרפיה...( ובמדינה )מעבר לפריפריה, עלויות בניה ומחיה...( 

התאמת יחסי הקבוץ והקהילה למציאות המשתנה ולצרכים העתידיים של שני הגופים ובניית "תמונת עתיד" של  •

 הישוב שתכלול את שני הגופים.

העיסוק בנושאים הללו הוא עיסוק מתמשך, ואני מאמין שהניסיון שרכשתי בשנים האחרונות והרציפות בעבודה עליהם  

 יועיל להמשך קידומם, וזו המוטיבציה העיקרית שלי להמשיך ולהשלים קדנציה שניה בתפקיד.  

 חשוב לי להבהיר שאני מוצא עניין רב במילוי תפקיד יו"ר הקהילה, וסיפוק בתרומה להתנהלות הישוב ולקידומו. 

יחד עם זאת התפקיד אינו "שלי" ואני פועל מתוך המנדט שניתן לי מהציבור  ובכל מקרה מדובר בשליחות תחומה בזמן.   

 לכן אני מבקש שוב את אמון הציבור, ואשמח לקבל אותו ולהמשיך לשנתיים נוספות בתפקיד חשוב זה.



 | שני סקייסט וועדת החינוך   במעגלי החינוך 

 עקיבא בני

  עימכם! ה׳ והמתוקות! המתוקים ד( )כיתה זרעים שבט בארץ שווה הכי לסניף הבאים ברוכים •

והרבה  גדולה תודה וכמובן האלופים לממשיכים וגם להדרכה השבוע שנכנסו החדשים המדריכים לכל גם ברכות •

 מאד. משמעותית נתינה תקופת על המסיימים למדריכים הערכה

-השרות בת עסיס ייטב -נחשון רכזת עם ראשונה לישיבה בע״ה הבא השבוע בתחילת נפגשים -נחשון שבט •

  …ביותר איכותית הגשמה שנת להיות הולכת שזו נראה הקבוצה, הרכב לפי לשפוט אם וחלומות. ציפיות לתיכנון, 

לתפקיד  התנדבה האלופה וירוב כנרת לחפש!( להמשיך לנו לעזור ומוזמנות מוזמנים קומונרית )ואתם שנמצא עד  •

  מאחורייך! כאן כולנו -רבה הצלחה לה מאחלים אנחנו הסניף״. ״מובילת

-בבקשה ונסיים  •

מנת  על בלבד, החינוך מנהלת היא הסניף בענייני לפניות הכתובת ויעילה, טובה לפעילות רצון מתוך 

 והחניכות. בחניכים להשקעה הפניוּת מקסימום את הסניף ולמובילת למדריכים/ות לתת

 

 ילדים בתי

  במרץ שעובדים והמדריכות ולמדריכים השבוע, ההורים למפגשי שהגיעו ב-ו א כיתות הורי לכל תודה  •

  בע״ה! נהדרת התחלה שתהיה המבנים. והכנת קניות והכנת הפעילות, תיכנון על

  שלנו. ספראי אביעד בהובלת הבא בשבוע בע״ה פעילותו את יתחיל ט-ח כיתות של הילדים בית  •

 נתראה! .6.:09 בשעה 1..9ה שלישי יתקיים ביום הורים מפגש

  היפה הדרושים מודעת את להפיץ מאד מבקשים במערכת. קבוצות מעט ללא מדריכיםות חסרים עדיין •

  ומהסביבה. מהקיבוץ המתאימים/ות את החברים/ות ולגייס

 מתלים  תחפושות, כריות, לשטיחים, ישמחו וב' א' כתה של הילדים בתי …מוסרים או זורקים שאתם לפני ושניה  •

לעזרתכם ! ונשמח המרחב את להנעים רוצות בלבד[. אנחנו טוב ]במצב משחקים ]ווי תליה[,

 הילדים בית צוות רבה, תודה

 

 שלישי  וימי חוגים

  בלבד. המפעילים מול הינם לחוג והרישום התשלום מעתה, השבוע. החוגים )רוב( פעילות החלה טובה בשעה •

  רוחמה. של הטעים האוכל עם בשמחה הילדים את קיבלו השרות ובנות קרביץ נעמי שלישי ביום •

  …(בבקשה נרשמו שלא ילדים לשלוח לא לבקש הזמן )זה ילדים 06 מעל הגיעו ב״ה

  מכובד למספר הנדרשת הלב תשומת מבחינת גם גדול ומוחזק יותר למרחב יותר טוב פתרון למצוא מנסים ואנחנו

  נעדכן. ירבו(. וכן )חמסה ילדים של כזה

 

  -חינוך ומנהלת חינוך ועדת

  סקייסט. ושני גרינבוים יאיר שיח, פסית גן, אדווה בורגנסקי, רעיה זליגר, נרית שטיין, שירי

 



 תודה, סקרנות, צדק ושוב תודה | לימור יעקב ספראי

 לאור מספר פניות, אני משתפת בדברים שאמרתי בפרשת שופטים בבית הכנסת:

 פרשת שופטים היא פרשה מרתקת שיש בה המון על מה לדבר והייתי צריכה לבחור. 

אז יש לי משימה בשבילכם: בחרתי לשתף אתכם בשלוש מחשבות מהפרשה. הן גם מתחברות לי אבל לא בטוח שאספיק 

  ותשתפו אותי אחרי התפילה על קשרים שמצאתם בין הנושאים   -לחבר ביניהן, תחשבו בזמן שאני מדברת 

 . תודה ... צדק 0. סקרנות, 9שלושת הנושאים: 

 אני אפתח בתודה וגם אסיים בתודה. כי זה הכי חשוב. 

 תודה

 חז"ל שואלים למי הוא פונה? מי קהל היעד שלו?  -ספר דברים הוא ספר קצת משונה

סברה אחת אומרת שמשה רבינו מדבר אל מי שחושש מהמעבר, מהפרידה. מעברים זה עניין, במערכת החינוך יש תכנית 

שנקראת תכנית מעברים. משה רבינו עושה דרך ספר דברים תכנית מעברים, מכין אותם לשלב הבא, מעניק להם בטחון, 

 מרגיע, יוצר וודאות.  

יש קטע כזה בחיים, שאנחנו כל הזמן  -סברה אחרת היא כי הוא מדבר אל אלה שמיצו, או שמחכים מאד לשלב הבא 

בציפייה לשלב הבא, שועטים קדימה, לסיים, ממתינים בקוצר רוח לשלב הבא. שהתינוק כבר ידע ללכת, שהתינוקת 

תסיים את המעון, הילדים והילדות שלנו מתרגשים לסיים שנת לימודים, ההורים מצפים לסיום החופש הגדול, החבר'ה 

לסיים י"ב, לסיים צבא, וכן הלאה. את אלה הוא מזהיר מפני הבאות, מזכיר להם את הסכנות הצפויות, את הכללים 

 והחוקים אליהם הם נדרשים. 

מגיעה אחריות ומגיעות  -כמו שהוא מזכיר בפרשה שלנו למלך, שעם התפקיד, עם המעלה, עם הקידום ועליית השלב 

סכנות. שהרי ידע הוא כוח וצריך לזכור לעשות איתו דברים טובים. עלינו להיות מודעים לזה ולא להיות שאננים, ציניים,  

 לחשוב שאנחנו טובים יותר בהכרח. אלא שאנחנו במשימה מתמדת ולשם כך עלינו להמשיך ולעמול. 

עם ההתבגרות ורכישת סמלי סטטוס שונים, אנחנו  –פסוק נוסף בפרשה שלנו מצווה אותנו: "תמים תהיה עם ה' אלוהיך" 

שמרו על התמימות, שמרו על החיבור הבלתי אמצעי לה' אלוקינו.  -מפתחים אולי יוהרה, אדישות. אומרת לנו הפרשה 

 –משה רבינו מזכיר שוב את מה שהיה. לאלה החוששים   -לשני קהלי היעד: הממהרים מחד והחוששים מהבאות מאידך 

שיזכרו שהיה גם מאתגר וחשוב להמשיך הלאה, לצמוח, ולאלה שרצים  -שלא יסתכלו רק אחורה ויתגעגעו יותר מדי 

 שיעצרו לרגע, להעריך, לחיות בהווה, לנכוח, ליהנות מהעכשיו. -קדימה 

אליעזר עולה לכיתה א' ואנחנו נפרדים מהגיל הרך במעלה -ביקשו ממני לומר השבת דבר תורה כי הבן הקטן שלנו דרור

המחנכות את ילדינו וילדותינו באהבה, ביצירה,  –גלבוע. אז לפני הכול, זאת הזדמנות לומר תודה. תודה לנשות הגיל הרך 

בחיבור עמוק לטבע, למקום, לקהילה, שמחנכות לפשטות, לסקרנות, לעמל, למשפחתיות, לעבודת ה'. שמחנכות בשמחה, 

בחוויה, בהתנסות, בהתבוננות, תוך שמירה על מסורות עבר לצד התחדשות מתמדת והתאמה והקשבה עמוקה לקהילה 

 המשתנה, ועיקר כאמור, בהמון המון אהבה. זכינו. 

תודה גם למתנדבות והמתנדבים בגנים, לועדת הגיל הרך, להנהלה ולכל מי שדואג למערכת החינוך המיוחדת הזאת. 

 תודה. נהנינו מכל רגע. ניזכר בטוב ובהערכה גדולה לצד פתיחת פרק חדש כמשפחה לילדי בית ספר בלבד.

 

 סקרנות

פרשיית המלך בפרשת שופטים מדברת על המצווה של המלך לכתוב את התורה:  "והיה כשבתו על כסא ממלכתו וכתב לו 

 את משנה התורה הזאת"

רש"י מפרש את הביטוי 'משנה תורה' כך: "שני ספרי התורה, אחת שהיא מונחת בבית גנזיו ואחת שנכנסת ויוצאת עמו". 

אחת נצחית קבועה, לדורי דורות. יושבת במקום סגור ולא זזה משם ואילו אחת  -שני ספרי תורה המלך צריך לכתוב 

 יוצאת ונכנסת, הולכת עם המלך לכל מקום, למלחמה, למסעות, והוא נדרש ללמוד בה שוב ושוב. 



 והיא כנראה דינמית, בתנועה, הולכת, מותאמת לכל דור ודור באופן העברתה ולימודה. 

 הנביא ישעיהו כותב זאת בלשון מאד מעניינת: "ה' אלוקים' נָתַן לִי לְשׁוֹן לִמּוּדִים, לָדַעַת לָעוּת אֶת יָעֵף דָבָר ..." 

ה"מצודת דוד" מסביר את המילה "לעות" מלשון זמן ועת: "להשיג ללומד לפי העת והזמן, את התאב לשמוע דבר השם, 

 כאדם העייף התאב למים".

ללמוד כאדם העייף התאב למים. ישעיהו מתאר את הצורך להגיע ללומדים בדרך מותאמת להם ולזמנם דרך היכולת 

 לעורר באדם צמא/רעב. באופן דומה, המחקר מתאר את הסקרנות: "סקרנות כרצון לגשר על פערי ידע". 

ייתכן והתורה הנצחית לא סתם נכתבה בלשון שיוצרת עבורנו פער. היא מחייבת אלפיים שנה של פרשנויות ותילי תילים  

 מעורר סקרנות.  –של הבהרות. הפער שאולי נוצר בין התורה שיושבת בבית הגנזים לתורה הנעה עם המלך והעם 

על הפער יש לגשר, והסקרנות לכך היא היוצרת את החיות, את התשוקה והחיבור ויוצרת את התורה לתורת חיים. 

כשבוחנים את מוחם של אנשים שמסתקרנים, רואים פעילות באזור ספציפי במוח שקשור לרעב וגם להתמודדות עם 

קונפליקט. הפילוסוף הבריטי תומס הובס נהג לומר שהסקרנות היא התשוקה של הנפש. כשהמוח עסוק בהתרה של 

 הבעיה או כשהתשובה מתגלה, רואים אזורים אחרים שפועלים בו. אזורים שקשורים למעגלי העונג.

מי שרעבים לידע, האדם חווה תחושת רעב, שצמא לפתרון או שמציק לו ממש  –כלומר, מי לומד ולומדת? הסקרן 

 הקונפליקט. הסקרנות מעוררת בנו רעב ופתרונה מעורר בנו סיפוק, עונג. פיזי ממש.

 ישעיהו עלה על זה הרבה לפני החוקרים. כאדם העייף התאב למים.

מערכת החינוך בבתי הספר מואשמת פעמים רבות בדיכוי הסקרנות. זוהי משימת חיים כיצד במרחבי החיים הקיימים 

 שלנו אנחנו מצליחים לעודד, לפתח, להעמיק את הסקרנות בקרב ילדינו ובעצמנו ממש. 

להחזיק במקום מכובד את התורה השלמה, הנצחית, את הידע, את  -רמז קטן לכל אולי נמצא אצלנו בפרשיית המלך

ללמוד וללמד באופן דינמי ומותאם ללומד וללומדת, לזמן ולמקום, לחבר את עולם התוכן באופן  -הקורפוס אבל ביום יום

 כך שיתעורר בהם הערב והצמא לשמוע ולהקשיב.  –הרלוונטי לחיים 

 כאדם העייף התאב למים.

 

 צדק

אני רוצה לשתף בחוויה מקצועית שלי שייתכן שחלקכם, בעיקר ההורים בצעירים שבכם נפגשתם בה. כחלק מתפקידי 

באגף חינוך אני אמונה על שיבוץ תלמידי בתי הספר. ההורים מגישים את בחירתם ולעיתים לא מקבלים אותה משיקולים 

שונים. סיטואציה זאת מביאה אותי לשיחות רבות עם הורים. פעמים רבות חוזרת האמירה הבאה: "אני מבינה שלך יש 

צרכי מערכת אבל לי יש את טובת הילד הפרטי שלי. זה תפקידי כאמא. אני אלחם על טובתו האישית" כלומר, גם אם 

טובת הילד/ה האישי שלי עלולה לפגוע באחרים, בקבוצה, אני אלחם על כך" אני רוצה להציע התבוננות אחרת על 

 הסיטואציה הזאת. 

בפרשתנו נכתב: "צדק צדק תרדוף למען תחיה...". כידוע חז"ל שואלים מהו אותו הצדק. עמנואל לוינס, פילוסוף יהודי  

צרפתי דן בשאלה הזאת במאמרים מרתקים שלו, "אל עבר הזולת" והשני "יהדות ומהפכה", שניהם מבוססים על ניתוח 

מעניין של פרקים בגמרא במסכת יומא ובמסכת בבא מציעא. לוינס יוצא כנגד ההנחה, שהתגבשה במהפכה הצרפתית 

אולי, שחברה מתוקנת נבנית כך שכל פרט יש לו זכויות ותיקון החברה הוא על ידי הגישור והפשרה בין הזכויות השונות 

של בני אדם וקבוצות. כל אחד נלחם או לעיתים מוותר קצת על זכותו כדי לאפשר חברה בריאה. לוינס מציע התבוננות 

אחרת הקובעת כי ביהדות אין לאדם זכויות אלא רק חובות. אחת מהן היא חובה אינסופית כלפי האחר. ממילא אם לכל 

אחד יש חובה אינסופית כלפי האחר, האחר וידאג לי עד אין סוף ואני אדאג לו עד אין סוף. כלומר, אני בתפקידי מחויבת 

באופן מוחלט לילד אחד, אולם מה קורה כשחובתי זאת פוגעת בחובתי כלפי ילד שליש כעת שנכנס לתמונה, או כלפי 

ילדים רבים אחרים. מה חובת ההורה כלפי ההורה האחר בסיטואציה? כיצד מכריעים? לוינס מציע התבוננות של ברית  

של קהילה. כלומר, אם רק לכאורה כל הורה יראה את חובתו כלפי הילד של ההורה השני ייתכן וזה יגרום לו לחשיבה 

והתנהלות אחרת. האם האפשרות לכונן ברית משותפת ואחריות משותפת תוכל להוביל לפתרונות אחרים של המצב? 

 שאלה. 



אולם, כיצד אפשר להיות בחובה אינסופית כלפי האחר? מכיוון שאי אפשר, לוינס אומר שהגמרא נותנת כלים על מנת 

להגביל את חובתי האינסופית כלפי האחר, מגבלה על החובה האינסופית כלפי האחר מאפשרת מציאות מתוקנת. לא 

בסיסית. את הזכויות  חובהבסיסית אלא  זכותהגבלת הזכויות שלי אלא הגבלת החובות שלי. כלומר, הנחת המוצא אינה 

אין על אדם, קבוצה או עם לדרוש עבור עצמו, אלא תמיד עבור הזולת. ההתבוננות אם כן אינה צריכה להיות מה טוב עבור  

ילדי אלא מה טוב עבור ילדינו, מה טוב עבור החברה שלנו, מה טוב עבור ילדי השכן והשכנה שלי לצד הילד והילדה שלי. 

 את אלו אני צריכה לדרוש ולתבוע.

חלקנו כהורים, כאנשי חינוך, כפרטים בתוך קהילה היא החובה האינסופית שלנו כלפי האחר עם המגבלות שלה, במקום 

שיח זכויות שלי על עצמי. אני חושבת שעלינו כקהילת מעלה גלבוע, כהורים, כאנשים, לאמץ את תפיסת הצדק של לוינס.  

 בטוחה שיהיו חולקים על כך ומזמינה אתכם לשיח.

 לסיום, אני רוצה להוסיף עוד התייחסות של לוינס לחינוך.

" present progresiveהברית כאירוע תדיר, " –לוינס מתייחס לאוהל מועד כמקום לימוד הברית בין משה רבינו לבין העם 

בכל מפגש חינוכי. המפגש החינוכי לא כמופע אלא כקשר, כמערכת יחסים בין מורה/מחנכת לתלמיד/ה.   -ולא ברית עבר 

כינון הברית היהודית, התגלות אינסופית על ידי הלימוד. האחריות שלי כלפי האחר/ –המעשה החינוכי כשליחות יהודית 

 אחריותברוח המדרש המדבר על "חרות על הלוחות" כחירות. ה –היא המאפשרת לה ולו חירות  -ת, במקרה הזה הלומד/ת

מאפשר/ת לו חירות, בחירה   -. המחנכ/ת המקנה ידע וללומד/ת כציווי אתי, מוסרי אחרשל ה חירותשלי היא של תביעת ה

 מתוך דיאלוג ושיח. 

 ובכך אסיים שוב במילות תודה. 

 האם תהיה שביתה במערכת החינוך.  -בשבוע האחרון מדינה שלמה עצרה את נשימתה

אני רוצה לומר, בתוך קהילת מעלה גלבוע שהרי היא קהילת מחנכים, כי החינוך בראש מעייניה וכי חיים בה נשות ואנשי 

תודה. תודה על שלמרות שמערכת החינוך נחבטת שוב ושוב ומעמד אנשי ונשות החינוך הולך  -חינוך, טיפול וניהול רבים  

 באמונה באכפתיות ובמסירות.  -תודה שאתם מחזיקים בתפקידכם  –ונשחק 

על כך שאתם מבצעים את השליחות החרותה על הלוחות, מייצרים ברית מתמדת ומעבירים, כמו באוהל מועד, את התורה  

את הידע, השיח והדיאלוג, שאתם דורשים מהם, מאתגרים אותם, קשובים   -הזאת לילדינו ולילדותינו ולדורות הבאים 

 להם, רואים אותם ומעניקים להם עבר והווה ועתיד. 

ולך דרור, ולכולכם, הילדים והילדות המתוקים שלנו שהתיישבתם השבוע על ספסל הלימודים, אני מאחלת לכם להיות  

 סקרנים, תמימים, רגישים לזולת ומוקירי תודה. 

 שבת שלום

 

 הכר את... טלי חמיאל | מאת אלירן עוזרי 

. נשואה לאלעד ואמא של נעה )כיתה ט'(, אביחי )כיתה ו'(, יואב )כיתה ד'( ושרה )כיתה א'(.46טלי חמיאל, בת   

עברנו לפתח תקווה )גם אני בוגרת של  12הילדות שלי עברה בלב בני ברק. בגיל מאיפה את במקור? 

 ישורון כמו עוד כמה כאן...(

אני מדריכת טיולים ומורת דרך. עובדת עם ילדים, מבוגרים ותיירים. אבל הכי במה את עוסקת? 

כיף זה "לתפור" טיולים בהזמנה אישית לקבוצות ומשפחות שבוחרות לציין אירועים מיוחדים 

 בטיול חווייתי. במיוחד אם הם באים לטייל בגלבוע.

עם גידי מארק, מייקל סטיינהרט, היזמים שעומדים מאחורי עם מי היית רוצה לשבת לכוס קפה? 

 פרוייקט "תגלית". הייתי רוצה לחבר אותם קצת יותר למה שקורה בשטח.



דייטים ראשונים.  50-היצ' ו –ילדים שלי. סרטים קצת פחות רציניים  100סרט רציני, איזה ספר או סרט אהבת במיוחד? 

 קיצ' במיטבו.

ברור ש"נשים נשים נשים", אם רוצים לדעת מה קורה בקיבוץ, זאת איזו קבוצת ווטסאפ קיבוצית הכי פעילה אצלך? 

 הדרך.

את החברות שלי, את הבריכה ואת הבית שלנו.מה את הכי אוהבת במעלה גלבוע?    

-ספרי שני דברים שלא הרבה אנשים יודעים עליך  

תוכניות.  4. הופעתי בתוכנית טלויזיה בשם אשת חיל. זה היה מבצע חווייתי לנסוע עם תינוק בן חודשים ולהקליט רצוף 1

 חשבתי שאף אחד לא צופה בתוכנית הזאת, אבל הטלפון לא הפסיק לצלצל..

מיכל נגרין, עודד מנשה, עדן הראל, יעל בר  -. כשגרנו בבני ברק , נסעתי לשיעורי קבלה בתל אביב, ולמדתי עם כל הסלבס 2

 זוהר.

 

 קו בן צבי‘קו |   איצ‘סיפורו של איצ -06מעלה גלבוע בת 

, סניף בני עקיבא במושבה קדימה שבשרון, אנו ארבעה בוגרי התנועה, חברי גרעין נחשון, מתגייסים לנח"ל! 9101אוגוסט 

 הגרעין מיועד לקיבוץ מעלה גלבוע והשירות מתחיל במה שנקרא של"ת מוקדם. 

 מטרים(, מכוסה בברזנט ועם שני סולמות מאחור.  1משאית ליילנד עם ארבעה ספסלים לכל אורכה )

 חברים, אף הם מגרעין נחשון.   נוסעים לקריית שמואל, קריית ים, נווה שאנן, כפר בתיה וקריית אתא לאסוף

 הוא כאמור מעלה גלבוע, אבל מקום אָיִן.  המשאית לוקחת את כולנו לקבוץ טירת צבי. היעד

באותה תקופה, מילאו את הישוב הקטן חברי גרעין מגשימים שעליהם נוספו בני ובנות משקים של תנועת הקיבוץ הדתי 

 במסגרת ש.ש.נ., וכך במלאת לקיבוץ שנה מאז שההיאחזות אוזרחה, הוא פשוט היה מפוצץ.

המפלס העליון, שהוא פחות או יותר השכונה הקיבוצית, והבתים במפלס  –כדי לשבר את האוזן, היו אז בתי ההיאחזות  

התחתון הקיימים עד היום. על כל אלה נוספו המגדל, שכלל בית כנסת, מועדון, ספריה, חדר טבע )מלא צנצנות עם בעלי 

חיים בפורמלין...( וגג ענק הצופה על כל העמק. בתחתית המגדל היו מקווה ומקלט. היה גם מבנה המשרד )היום משרדי 

הישיבה(, שבו שכנו בנוסף על המשרד, גם המרפאה והאספקה הקטנה )סיגריות, גפרורים, ממתקים, נרות שבת(, 

מ"ר שנוהל ביד רמה על ידי "מאירה" של אז, ששמה הוא חנה אבל כולם קראו לה  5-, החנות, חדרון של 0600-שבתרגום ל

 קלרה...( והנשקייה. חדר האוכל והמטבח שכנו במה שהיום המבנה המרכזי של הישיבה.

 בתקופת ההיאחזות, כשהגבול עם ירדן עבר בצמוד למקום, נחפרו שוחות שדופנו בפחים "קיפודים" קראנו להן. 

נלך טיפה דרומה. שער הקיבוץ היה איפה שהמקווה היום, בית הכנסת היה מוסך וחדר האוכל היה מכון החליבה של 

הכבשים וגן חצב היה הדיר. וזהו. זאת הייתה מעלה גלבוע כולה. שהיה בה זוג נשוי אחד, משפחת מרום )היום גרים בשדה 

אליהו( ובנם היה התינוק הראשון. ובכן אנחנו גרעין נחשון כאמור בשל"ת מוקדם )שנִסְפָר כחלק מתקופת שירות צבאי, 

ללא מדים(. גרים בטירת צבי ועולים בקבוצות של משלחות עבודה למעלה גלבוע לעבודות סיקול סיקול, סיקול ועוד 

 . 9101סיקול, כך עד סוף 

מוקף סלעים, פרחים, שפני סלע, נוף מרהיב )לא היה מה  06-אז מה היה לנו? תיאור גזרה מפורט של הקיבוץ בסוף שנות ה

 )לא היה מה שיגן(. –גם באוגוסט  -שיסתיר(, רוחות עזות, קור 

ממעלה   , ארבעה חודשי טירונות שבה חלק מהמפקדים היו מחברי גרעין מגשימים16התחיילנו וישר למחנה  9101בינואר 

גלבוע. במהלך הטירונות יצאנו לשבתות למעלה גלבוע וכשסיימנו את הפרק הזה, חזרנו לטירת צבי למה שנקרא מחלקת  

 נח"ל, עם משלחות עבודה במעלה גלבוע. 

 , גדוד הנח"ל המוצנח. 56אחרי חצי שנה, חזרנו לבקו"ם, קיבלנו מדי צנחנים ועברנו לאימון מתקדם בגדוד 

בכל רגע פנוי המשכנו את מפגשי גרעין נחשון במעלה גלבוע, ועדיין אין היכן להלין אותנו, אז גרעין מגשימים סידרו לנו  

 חדר בקומה העליונה של המגדל. 



כל ביקור במעלה גלבוע היה כרוך בהמתנה ממושכת )לרוב שעות, לפעמים ימים( ב"עץ". בקיבוץ היו אז שני רכבים שנועדו  

וסידורים, אספקת מזון  -ספקים לא היו מוכנים לעלות  –לחקלאות ואחד ללוגיסטיקה )"נהג בית"( לטובת קניות מזון 

 לעובדים בשדות, במדגה, בפרדס, במטעים וכו', העלייה בדרך הכורכר הצרה והמשובשת ארכה כחצי שעה. 

מקלחות וכביסה עשינו בסחנה, בשלוחות ובבית אלפא. בינתיים ה"וותיקים" התחתנו ונולדו עוד כמה ילדים ואנחנו, 

 , חזרנו לשל"ת מאוחר, הפעם במעלה גלבוע. 56שסיימנו את גדוד 

מדובר בתקופה לא קצרה שבה לא היינו מחוברים לרשתות המים והחשמל הארציות. צה"ל סיפק )כשסיפק( מים, 

 וגנרטור ענק ורועש מאוד שניצב במה שהיום החשמליה, שסיפק, תלוי במצב רוחו, חשמל.

 כשכבה הגנרטור והשתררה דממה לא מוכרת, חטפנו כאבי ראש ושמענו ציפורים.

הזמן אינו  עומד מלכת והקיבוץ גדל )טיפה(. בונים את בית נעורים, מביאים אשטרומים )סוג של קרוונים( וממקמים אותו  

 מערבית לבתי ההיאחזות העליונים )כאמור השכונה הקיבוצית(. ביניהם  הרבה קקטוסים ודשאים. זה כל הקיבוץ.

 זוכרים שהתחילו להתחתן? ובכן את החתונות הראשונות קיימנו בדשא שקיים גם היום בין המגדל וחדר האוכל דאז. 

 כדי לפתור את בעיית הרוחות השתמשנו בצלחות חד פעמיות שבמרכז כל צלחת נעץ כדי שלא תעוף. בכל כוס הנחנו אבן. 

עדיין חיילים, יוצאים למבצעית אחרונה של השירות הצבאי, קראו לזה נח"ל לילה, הייתי בנאות הכיכר, כשהתרחש שם 

 האסון הכבד של התמוטטות פטריית סלע ענקית על חדר האוכל )זה סיפור בפני עצמו(. 

יחדיו הצטרפו ושוב לא היה היכן להלין אותם, הם ישנו באוהלים, בסיבוב שעולה ימינה  זהו. משתחררים מצה"ל. גרעין

 לישיבה )מאחורי החומה מול בית הכנסת של היום(, מחליטים לגדל הודים, בונים לולים ובית אימון. 

מחליטים לבנות דיר חדש, מוסך ומסגריה, אולם ספורט, בתים ראשונים מתחת לבית הנעורים. החתונות עברו לאולם 

 ספורט. 

 רק רגע.

המצב החברתי מתדרדר, פורצת מלחמת יום כיפור, אני גויסתי לחטמ"ר צמח. במשך ארבעה חודשים הונהגה האפלה. 

 הרבה חברים גויסו למלחמה והיה חוסר בכוח אדם בחקלאות. הוחלט להשתמש במטוסים לרסס את השדות. 

לצורך זה נבנה מסלול תעופה בסמוך לבית העלמין )השולחן הגדול( שהקבר הראשון בו הוא של חברנו היקר, מעמודי  

 התווך של הקיבוץ הצעיר, רוני לנדאו ז"ל. 

 צה"ל הקים בסיס מודיעין בגבעתולי )כיום בכיפת הבור(. 

 אכן, משק הר צעיר ומתפתח. הדיר עבר למקומו החדש )היונקיה של היום(, נבנו עוד בתי מגורים )"מחנה ישן"(.

המלחמה נגמרה, ובמעלה גלבוע המצב חברתי כאמור על הפנים. הקיבוץ הדתי החליט על "פירוק והרכבה"; כל הזוגות  

הנשואים נדרשו לעזוב ויכלו לבחור בקיבוץ אחר ששייך לקיבוץ הדתי עם כל הזכויות המשתמעות אם רצונם בכך ורבים 

מהם אכן בחרו באפשרות זו והגיעו לבארות יצחק, ליבנה ולעין צורים.  הרווקים היו רשאים להישאר אז אני מציין את 

שמות הרווקים שאתם מכירים, קלמן, מוטי פאר, הירו ואיצקו, ואתם חברי גרעינים שמסלולם שונה כך שיוכלו לחזק את  

 הקיבוץ בתהליך הקשה. וכך היה, המשכנו לגדול עם גרעיני בני עקיבא מהארץ ומארצות הברית.

 הוחלט שכולם עוברים תהליך מועמדות וקבלה לחברות, כולם מצביעים על כולם )"הדף הצהוב"(.  9191בשנת 

קשה לי לחתום מאמר זה בלי להזכיר ארבעה חברים יקרים ואהובים שהלכו לעולמם באותה תקופה. זה לא המקום 

להזכיר את כל מי שנפרדנו מהם במהלך השנים, אבל כאן מדובר בקיבוץ מאוד צעיר וקטן שנאלץ בתוך תקופה די קצרה 

לקבור ארבעה מחבריו: הזכרתי כבר את רוני ז"ל. תולי רוזנברג ז"ל צנח אל מותו מאנטנת הקשר, סטיב מלק ז"ל שלבו 

 בגד בו בגיל צעיר ויוסי ברנר ז"ל שנהרג בתאונת דרכים בירידה אל העץ. יהי זכרם ברוך.

, ואני, כפי שאתם יש המון זיכרונות וסיפורים על שישים שנות מעלה גלבוע, הן מההיבט היישובי והן כחוויה אישית שלי

 יודעים עכשיו אם לא ידעתם קודם, מאוד אוהב לספר. שבת שלום, אוהב, איצקו.



 עד מאה ועשרים לפחות... | חנה בן צבי בשם צוות התרבות של מועדון הרוח  –תכלה שנה תחל שנה 

בתום כמעט שלוש שנים של עבודת צוות התרבות של מועדון הרוח כולל שנת קורונה, ובדיוק כשחשבנו שאולי הספיק לנו, 

-)כמו גם אמנה ו 10הגיעו שתי נציגות של גיל עוז לפגישה שאליה הזמנו את כולם + מנהלי הקהילה. כולם בגימטרייה זה 

 ועוד לא הגענו למספר הנוכחים, שעליהם נמנו גם הילה וצביקי. רק אומרת... 95זה  1+0בוא לאכול, רק אומרת...(, 

אכן אפשר להאשים את הקורונה בהרבה עניינים ובהם גם התדלדלות המפגשים בתדירות ובהשתתפות, ומכאן גם 

 בהתעייפות הצוות.

בפגישה עם אנשי גיל עוז, הם סיפרו על השירותים והפעילויות שלהם, כולל מרכזי היום, שירותי תמיכה שונים, דרכים  

לקבלת מידע וכמובן הקתדרה, שהיא מפעל החוגים והטיולים של העמותה. בתיבות הדואר חולקו חוברות המפרטות את 

 פעילות הקתדרה בשנת תשפ"ג. אם לא קיבלתם ואתם מעוניינים, פנו אלינו ונביא עוד חוברות.

מהצד שלנו עלו שאלות והייתה התייחסות לפעילות של השנים האחרונות. מוריה עדן שריכזה את וועדת הוותיקים מהיום  

 שקמה, תרמה רבות מניסיונה ומהידע שלה. בהזדמנות זו, היא תשמח להעביר את השרביט. המעוניין/נת יפנו לצביקי. 

מפגשי ארוחת בוקר פעם בחודש עם אורח, סרטים באודיטוריום, ברכת האילנות,  –אנחנו סיפרנו על מגוון הפורמטים 

 ארוחות צהריים בחדר האוכל )כולל דבר תורה( ועוד )עם טיולים לא הייתה לנו הצלחה(. 

מצד אחד הייתה הסכמה שהיו רעיונות יפים. מצד שני וחוץ מתירוץ הקורונה, אנחנו קצת צעירים מדי ורובנו עדיין 

 עסוקים רוב שעות היום. בפגישה וגם קודם לכן, דובר על האפשרות לשיתוף פעולה עם חברי מירב. לדעתנו יש לזה מקום. 

מה שיכול להיחשב כשורה אחרונה היא האמירה שהייתה מקובלת על כל הנוכחים שכדאי מאוד לקבוע מתישהו )ובעברית 

שזה גם אליהו הנביא, מה שיבוא קודם(, כדי להתענג על  906כווווולם )בגימטרייה -אחרי החגים( ארוחת ערב ל –צחה 

 כדי לתאם ציפיות. –המפגש ועל האוכל ואם יעלה הרצון 

 

 

 אסתר אלכסנדר |   פורום " דמעת העשוקים" ובעיית הממזרות

קְהַל יְהוָה י לאֹ יָבאֹ לוֹ בִּ ירִּ קְהַל יְהוָה גַם דּוֹר עֲשִּ  כ"ג,ג( )דברים.לאֹ יָבאֹ מַמְזֵר בִּ

 את הפסוק הנ"ל נשמע השבת בזמן קריאת התורה בבית הכנסת.

 על כן נקבעה שבת פרשת "כי תצא" על ידי פורום "דמעת העשוקים"

 כשבת להגברת המודעות לנושא הממזרים, נושא כאוב שמתקיים גם בימנו.

 פורום "דמעת העשוקים" הוקם ביוזמתה ובהובלתה של רבקה לוביץ.

 מגמתו למצוא מענה לבעיית הממזרות לא רק כמענה נקודתי לכל מקרה ומקרה אלא גם לחשוב על פתרון כולל.

 אמנם רובנו לא שמענו ולא נתקלנו בממזרים וחלקנו אולי חושבים שאין היום ממזרים, אבל המציאות איננה כזו. 

כל מי שחשוד בממזרות או הוגדר כממזר לא יעז לחשוף את עצמו, והכותרת הזו תלווה, תסמן ותעיק עליו לאורך כל שנות 

 חייו, ממש סוג של 'אות קין'.

יותר מזה אשה מסורבת גם או עגונה שנמצאת בזוגיות חדשה, גם אם זה לא על פי ההלכה, בדרך כלל איננה מעיזה להביא  

 ילדים לעולם כי הגדרת הממזרות תחול עליהם. והאיום בממזרות מהווה את נשק יום הדין בידי בתי הדין הרבניים.

ילדים שמוגדרים או  16 -על פי דיווחי לשכת הלמ"ס שהגיעו את הפורום, בעשרים השנים האחרונות נולדים כל שנה כ

 שיש לגביהם חשש לממזרות.
 

 במסגרת דף המידע לא אכנס כאן לעומקה של הסוגייה, ארחיב על כך השבת במסגרת דבר התורה שאדרוש בבית הכנסת.

 


